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THE EFFECTS OF SOIL LEAD POLLUTION AND SOME REMEDIATION TREATMENTS ON GROWTH, YIELD AND CHEMICAL COMPOSITION OF COMMON BEAN
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Asbstract
The current study was conducted  to investigate the effects of soil pollution with four different levels of lead (0, 100, 200,and 300 ppm) and five different remediation treatments (control , cattle manure (20 m3 fed.-1), super phosphate (45 kg P2O5 fed.-1), seed inoculation of Bacillus subtilis (10 ml of the inoculum/pot having about 106 –108 cells) and a mixture of the three previous types of the remediation treatments.) as well as their interactions on the vegetative growth characters, green pods yield and Pb and P contents of the roots, stems, leaves,  and green pods of common bean (Phaseolus vulgaris L.) cv. "Giza 3".Two pot experiments were carried out during the 2005 and 2006 seasons at the Experimental Farm, El-Bostan, Faculty of Agriculture, Damanhour Branch, Alexandria University. A split plot system in a complete randomized blocks design was used with three replications. Vegetative growth characters were significantly inhibited with increasing the Pb concentration in soil. The inhibitory effect of Pb was more pronounced at high Pb concentrations Also, Pb had a deleterious effect on leaf chloroplast pigments. Both chlorophyll a and b were more negatively affected by Pb ions than that of carotenoids. Pollution of soils with Pb significantly, reduced total yield of green beans. Adding remediation treatments to the Pb polluted soils not only led to overcome the deleterious effect of intolerable Pb levels (200 and 300 ppm) on most above mentioned characters, but also stimulated the growth, increased the yield and protected the photosynthetic pigments and sharply reduced the Pb concentration in both root and top. Both the application of P and the mixed treatment were the best in this respect.

الملخص العربي

دراسة تأثير تلوث الأراضي بالرصاص وبعض معاملات معالجة التلوث على النمو والمحصول والتركيب  الكيماوي للفاصوليا
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اقترحت هذه الدراسة بهدف دراسة تأثير بعض معاملات معالجة تلوث الأراضى بالرصاص حيث استخدمت اربع مستويات مختلفة من الرصاص وهى 0 ،100،200،300 جزء في المليو ن وخمس معاملات معالجة وهى الكنترول ، وبكتيريا باسيلس ساتلس (10 مل تحتوى على6  –10 810خلية/ اصيص) ، وروث الماشية(20م3/فدان) و سماد سوبر فوسفات الكالسيوم(45كجم فو2 ا5/ فدان) والخليط من هذه المعالجات المختلفة  والتداخلات بينهما على صفات النمو الخضرى ومحصول القرون الخضراء ومحتوى نباتات الفاصوليا صنف جيزة 3  من عنصرى الرصاص و الفوسفور .

اجريت تجربتين باستخدام الأصص خلال موسمي 2005 , 2006 فى مزرعة كلية الزراعة بدمنهور فى منطقة البستان بمحافظة البحيرة , جمهورية مصر العربية .تم تنفيذ التجارب باستخدام القطع المنشقه فى تصميم القطاعات العشوائية الكاملة فى ثلاث مكررات. اظهرت النتائج ان تلوث التربة بالرصاص ادى الى انخفاض معنوى فى صفات النمو الخضرى مقارنة بالتربة غير الملوثة في كل من موسمي النمو. وقد ارتبطت اقل القيم المسجلة لهذة الصفات وذلك عند تلوثها بالرصاص  بأعلى مستوى (300 جزء فى المليون) في كل من موسمي النمو.و قد وجد ايضا ان التلوث بالرصاص ادى الى انخفاض معنوى فى محتوى الاوراق من كلوروفيل ا وب  ومن الكاروتين مقارنة بالكنترول وكان الانخفاض في الكلوروفيل ا كثر وضوحا من الكاروتين.كما ادى التلوث بالرصاص أيضا  إلى انخفاض معنوي في محصول النبات من القرون الخضراء . وقد أظهرت  الدراسة كذلك أن إضافة معاملات المعالجة قد  أدى إلى التغلب على التاثير السلبى للرصاص على صفات النمو والمحصول  وادى الى خفض محتوى نباتات الفاصوليا من الرصاص . واوضحت النتائج ان افضل معاملات  معالجة تلوث الاراضى بالرصاص كان باستخدام سوبر فوسفات الكالسوم أو معاملة الخليط من المعالجات المختلفة. 
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